
Leon Lpp: //In luptă pentru spectatori" 

Vizita pe care d. Leon Epp, directorul „Volkstheater"-ului din Viena, a 
jăcut-o in urmă cu cîtva timp In ţara noastră, a prilejuit o reluare de contact 
cu vechea mişcare teatfală austriacă, aceea care incă din 1830, datorită lui Ferdinand 
Eaymond şi G. Nestroy, a iniţiat apropierea artei teafrale de interesele şi gustul 
maselor populare. 

Zbuciumata istorie a Austriei şi mai ăles, recent, anii grei ai ocupaţiei naziste 
s-au răsfrînt în largă măsură şi asupra vieţii teatrale. Supusă de-a îungul acestor ani 
nenumăratelor curente artistice, ea a rămas de asemenea, azi c\a şi ieri, subordonatd 
politicii culturale a marii finanţe sau : în luptă cu ea. De altfel, toate aceste aspecte 
au rezultat deosebit de limpede în timpul convorbirii noastre cu d. Leon Epp. 

— Deşi vechi, teatrul nostru („Volkstheater", n. red.) — ne-a spus d. Leon 
Epp — n-a avut niciodată un profil propriu şi, pînă în 1938, avea un repertoriu 
foarte eclectic. Luptînd cu nesfîrşite greutăţi materiale, veşnic ameninţat de criză, 
„Volkstheater" juca orice piese, clasice sau contemporane, tragedii, drame sau 
comedii. Singura condiţie care se impunea unei piese era să asigure un succes 
de reţete. Sub ocupaţia nazistă, cînd „Volkstheater" ajunsesa o instituţie pendinte 
de organizaţia „Kraft durch Freude" şi era obligat să acorde prioritate produselor 
dramaturgiei naziste, teatrul a reuşit totuşi să se menţină pe linia unui reper-
toriu de valoare universală. Pot menţiona că în acest răstimp, „Volkstheater" a 
prezentat doar două piese naziste. Această politică fermă a tea,trului şi-a aflat 
un puternic sprijinitor în persoana lui Walter Bruno Iltz, directorul teatrului, care 
deşi tolerat de nazişti, nu era membru al partidului acestora. In acei ani, s-au 
rcprezentat foarte multe piese clasice şi mai ales dramaturgia lui Nestroy, Raymond, 
Grillparzer. După eliberarea Austriei, teatrul, redevenit instituţie particulară, s-a 
grăbit să-şi completeze repertoriul cu o seamă de lucrări ale dramaturgiei ruse şi 
cu piese ale dramaturgilor englezi şi americani, interzise pe vremea ocupaţiei. 
Rănile lăsate de ocupaţia hitleristă se vindecau greu, datorită mai ales condiţiilor 
unei aspre crize economice. Teatrul n-a putut învinge greutăţile şi de aceea, în 
1948, a devenit societate anonimă subvenţionată de stat. 

— Subvenţia de stat este acordată în aceeaşi măsură tuturor teatrelor sau 
este legată de anumite criterii ? 

— Nu, desigur că nu toate teatrele beneficiază de aoest ajutor de stat. Viena 
dispune de teatre bulevardiere, de teatre de revistă, a căror contribuţie la dezvol-
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tarea artei teatrale austriece este foarte problematică. Acestea nu primesc subvenţii 
şi, de altfel, nici n-au nevoie de ele. Ajutorul pe care îl căpătăm din partea 
Ministerului Culturii, a secţiei culturale a Municipalităţii, a sindicatului artelor şi a 
Camerei de muncă, este expresia unei recunoaşteri oficiale a tradiţiilor, importanţei 
şi seriozităţii teatrelor noastre. N-aş vrea să interpretaţi greşit o situaţie de fapt : 
subvenţia, deşi foarte binevenită, nu reuşeşte să acopare nici pe departe nevoile reale 
ale teatrului. Astfel, deşi subvenţionaţi, sîntem nevoiţi să luptăm cu dîrzenie pentru 
ciştigarea spectatorului, împotriva greutăţilor materiale, atît de apăsătoare şi atît de 
potrivnice unui climat favorabil adevăratei creaţii artistice. 

— Puteţi să ne indicaţi care sint mijloacele folosite în această luptă ? 
— Nu luptăm decît cu armele proprii taatrului, adică prin repertoriu şi prin 

diverse avantaje pe care le creăm spectatorului. în fond, vă daţi foarte bine seama 
că în viaţa unui teatru, greutăţile materiale ce întîmpină sînt legate, în ultimă 
instanţă, de criza de spectatori. Pentru a ne asigura aceşti spectatori, pantru a-i 
face obişnuiţii teatrului nostru, trebuie să le oferim consecvent spectacole de bună 
calitate şi de o anumită varietate. Repertoriul nostru respectă, de regulă, următorul 
plan : o piesă clasică — Moliere, Shakespeare, Schiller etc. —, o piesă clasică 
austriacă şi, în completare, lucrări moderne şi contemporane din dramaturgia uni-
versală. Iată, de exemplu, în actuala stagiune reprezentăm Othello, Revizorul, o 
piesă de G. Nestroy, alta a dramaturgului elveţian Friedrich Dunenmatt, o lucrare 
originală de Schappat şi altele. în tot cazul, un repertoriu variat, corespunzînd 
obiectivelor noastre. 

De altă parte, tocmai în vederea creării unui cerc permanent da spectatori, 
am introdus sistemul abonamentelor la teatru. Fiecare abonat are dreptul la 11 
premiere pe stagiune, preţul unui loc revenindu-i cu 50% mai ieftin. Acordăm 
atenţie deosebită extinderii acestui sistem, care a devenit astăzi baza întregii noastra 
activităţi. Teatrul nostru numără 25.000 de abonaţi. Considerăm însă că rezultatele 
s;nt nesatisfăcătoare. Pentru a cuprinde şi pe acei spectatori care domiciliază în 
cartierele mărginaşe ale Vienei, teatrul dispune de o secţie spacială de turnee. 
Dintre spectacolele reprezentate pe scena principală, secţia de turnee selectează 
spactacolele de succes şi în fiecare lună colindă împrejurimile Vienei, jucînd pe scene 
improvizate sau in săli de cinema. Succesul acestor spectacole este imens. Turneul 
este aşteptat cu nerăbdare, iar locurile se vînd cu mult înainte. Cam acestea sînt 
mijloacele noastre de luptă pentru a ciştiga pe spectator ; du ele sperăm să învingem. 

— Pentru că vorbim de luptă, arme şi victorii, am vrea să aflăm dacă teatrul 
austriac de azi nu are de înfruntat şi alt soi 

Werner Krausslta rolnl Kţeltii Fllip de ^ ^ cum ar fi răspîndirea televiziunii M 
cinematografului, care în alte părţi se susţine 
că generează criza de spectatori ? 

— Oricît de ciudat vi s-ar părea, duş-
manii noştri nu sînt nici televiziunea, şi nici 
cinematograful. Ştiu că în alte ţări, oamenii de 
teatru se plîng mai ales de aceşti doi factori, de 
alffel destul de activi, ai vieţii culturale. în 
această privinţă, Austria face excepţie, iar tea-
trele vieneze suferă în primul rînd de pe urma 
largii răspîndiri a... automobilismului. Ajuns la 
îndemîna unor cercuri foarte largi, transportul 
mecanizat — automobilul sau motocicleta — oferă 
posibilitatea evadării din Viena, mai ales în zilele 
de sîmbătă şi duminică, adică tocmai în zilele 
tari ale săptămînii. Automobilul îi tentează însă 
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Schiţă de decor din „Fericirea şi sfîrşitul regelui Ottokar" de Grillparzer 

şi foarte mulţi nu pregetă să asculte chemarea motorului şi să plece. De aceea, cele 
mai slabe zile din punct de vedere al reţetei sînt astăzi sîmbăta şi duminica. Veţi 
recunoaşte că a lupta cu un astfel >de inamic nu-i tocmai uşor. 'lată de ce punem 

atîta preţ pe abonamente şi pe turneele noastre lunare. 
— Ce ne puteţi 

spune despre ce-
îelalte teatre din 

Viena ? 
— Multe vă sînt, 

probabil, cunoscu-
te. „Staatsoper" şi 
„Volksoper" sînt tea-
tre de operă şi ba-
le.t, „Raymondthea-
ter" prezintă exclu-
siv spectacote de 
operetă, „Burgthea-
ter" şi-a cîştigat o 
faimă mondială prin 
spectacolele sale cla-
teice. „Akademie-
Theater" montează 
spectacole de cameră, în timp ce „Josephstadtstheater" s-a impus ca teatru de 
comedie. Aş vrea să pomenesc şi de „Kammerspiel", care deşi teatru bulavardier, 
se menţine totuşi pe linia unui nivel artistic destul de ridicat. Dacă toate aceste 
teatre sînt în genere cunoscute şi iubitorilor de teatru din străinătate, Viena 
cunoaşte astăzi o activitate teatrală mai paiţin cunoscută nu numai în afara Austrieî. 
dar şi înăuntrul ei. Mă refer la micile teatre de avangardă, dispunînd de săli cu o 
capacitate ce rareori depăşeşte 150 de locuri. Conduse de diverşi animatori, forma-
ţiile grupate în jurul acestor teatre încearc'ă noi căi în teatru, soluţii şi rezol-
vări pline de îndrăzneală atît pe linia dramaturgiei, cît şi pe linia spectacolului. 
Se înţelege, nu tot ce se preconizează este viabil, dar activitatea acestor formaţii 
creează, totuşi, un climat de efervescenţă, care nu poate decît contribui favorabil la 
dezvoltarea teatrului nostru. 

— întrucît aţi adus vorba despre căutările pe planul dramaturgiei şi al rezol-
vărilor spectacologice, ce ne puteţi spune despre actuala situaţie a dramaturgiei 
austriece şi despre concepţiile regizorale predominante în teatrul dumneavoastră ? 

— în general, n-am putea să ne plingem de lipsa unei producţii dramatice 
naţionale. Scriitorii austrieci scriu mult. Din păcate, sînt mult mai puţin jucaţi. 
O lipsă de interes din partea teatrelor, calitatea nu întotdeauna corespunzătoare 
•a pieselor — iată, aproximativ, ce determină rara apariţie pe scenă a unei piese 
•austriece contemporane. Cît priveşte şcolile regizorale predominante în teatrul nostru, 
este foarte greu a epuiza problema printr-un răspuns scurt şi răspicat. Aş greşi 
afirmînd că „Teatrul austriac admite cutare şcoală". Avem regizori de diverse virste 
şi diverse concepţii. Foarte mulţi dintre ei sînt adepţii şcolii lui Reinhardt, dar tot 
atît de mulţi şi-au însuşit principiile sistemului lui Stanislavski. Cele două concepţii 
se bucură de o răspîndire atît de largă, încît pe scena aceluiaşi teatru se întîmplă 
adeseori ca, după un spectacol lucrat pe baza metodei Stanislavski, să apară altul, 
realizat în lumina experienţei lui Reinhardt. Nid un teatru nu impune regizorului o 
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anume metodă. Totul e ca spectacolul să fie realizat în optime condiţii, iar textul 
dramatic să-şi afle o întruchipare cît mai corespunzătoare intenţiilor şi spiritului 
autorului. 

— Desigur că în timpul şederii dumneavoastră îa noi in ţară, aţi avut prilejuT 
să urmăriţi citeva spectacole. Ce impresie v-a îăsat teatrul rominesc ? 

— De astă dată pot să dau un răspuns răspicat : excelentă. Am văzut Răzvan 
şi Vidra, Volpone, Trei generaţii, Fîntîna Bîanduziei şi Cei trei muşchetari. Am 
remarcat, în general, stilul realist al spectacolelor şi omogenitatea lor interpretativă. 
Aş vrea însă să mă opresc asupra activităţii viitorilor dumneavoastră actori, astăzi 
încă elevi de conservator. Am avut prilejul să vizionez Cum vă pîace, Candida, 
Vnchiuî Vanea, Fedra, Jocuî de-a vacanţa, lucrate cu elevi de ecnservator. Consider 
că în acest domeniu se depune o muncă deosebit de serioasă, du totul excepţională 
sub raportul exigenţelor şi rezultatelor. Vă mărturisesc că aceasta m-a interesat 
profund şi m-a încîntat. 

D. V. 
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